
drvne mase. Danas se mjese~no eksploatira oko 2.500
tona, od toga 40 % ru~no i 60 % harvesterom, koji ima
u~inak oko 20 t/sat, a radi u tri smjene ukupno 20 sati
dnevno. U klonskom arhivu vrba posjeduju 175 doma-
}ih i 30 uvezenih genotipova iz Kanade, [panjolske,
Italije i Novog Zelanda. Klonovi pripadaju vrstama: S.

alba, S. amygdaloides, S. babylonica, S. bondplan-

diana, S. matsudana i S. nigra. Konstantno se uzimaju
uzorci i analiziraju mehani~ke i tehnolo{ke karakteri-
stike drva, a rezultati se koriste u daljnjim istra`ivanji-
ma u selekciji i kri`anjima.

Posjetili smo tvornicu {ibica, osnovanu 1878. godi-
ne u San Fernandu, koja danas pripada {panjolskoj
Fierro grupi. Prilikom obilaska tvornice prikazana nam
je cjelokupna tehnologija proizvodnje. Kompanija po-
sjeduje 500 ha planta`a topole sa|ene na razmake od 
5 × 5 m i 6 × 6 m, u kojima se provodi orezivanje grana
do visine od 6–8 m. Ophodnja iznosi 12 do 14 godina
uz prosje~ni prirast od 25 m3/ha. Tako|er smo posjetili
kompaniju Aserradero of Ederra S.A. i njihovu pilanu
u gradu San Fernando. Za vrijeme posjete upoznati
smo s radnim procesom od dopreme oblovine rijekom
na stovari{te pilane, krojenja, rezanja, su{enja drva,
tretiranja protiv {tetnika do proizvodnje plo~a i finali-
ziranja.

Predstavnici NEF Delta jedinice za istra`ivanja u {u-
marstvu predstavili su svoje programe rada na razvoju

{umarstva putem razli~itih oblika savjetovanja i {irenja
informacija putem skupova i novina. Posebno su zna-
~enje dali `ivotnom ciklusu i {tetama koje ~ini kukac
“ambrosia beetle” Platipus sulcatus (=mutatus). Odrasli
primjerci bu{e velike hodnike i stvaraju galerije u `ivu-
}im topolama i vrbama, kao i u drugim vrstama uklju~u-
ju}i i vo}ke (npr. orah i avokado). Galerije u drvu nasta-
le od {tetnika ne samo da smanjuju vrijednost drva, ve}
oslabljuju stabla, koja ~esto stradavaju u olujama i nale-
tima vjetra. Tijekom puta kroz obje zemlje uo~ili smo da
je ovaj kukac postao ograni~avaju}i ~imbenik u gospo-
darenju topolama, a da jo{ nema rje{enja zadovoljava-
ju}e za{tite. U posljednje vrijeme otkriven je i u Italiji,
te upozorava na mogu}nost brzog {irenja svijetom te
predstavlja opasnost za uzgajiva~e topola.

Sudionici su na kraju zasjedanja i terenskog dijela
zaklju~ili da ~lanstvo u Me|unarodnom povjerenstvu
za topolu (IPC/FAO) i razmjena iskustva mo`e zna~aj-
no doprinijeti provo|enju aktivnosti na svim podru~ji-
ma interesa, od oplemenjivanja, uzgajanja do  kori{te-
nja topola i vrba, kao i me|usobnim povezivanjem na
me|unarodnoj, regionalnoj i nacionalnoj razini.

Mr. sc. Pavle Vratari},
predsjednik Hrvatske komisije za topolu

Doc. dr. sc. Davorin Kajba,
~lan Hrvatske komisije za topolu

116

L’ITALIA FORESTALE E MONTANA
(~asopis o ekonomskim i tehni~kim odnosima – izdanje 

talijanske Akademije {umarskih znanosti – Firenze) 

Iz broja 3. svibanj- lipanj izdvajamo:

Fiorenzo M a n c i n i : Proslava 53. godi{njice tali-
janske Akademije {umarskih znanosti

Dana 5. svibnja 2004. godine proslavljena je 53. go-
di{njica rada Akademije. Sve~anost je odr`ana u pala~i
Medici Riccardi, uz nazo~nost mnogih uglednika znan-
stvenika te ostalih li~nosti. Uvodno izlaganje dao je
predsjednik Akademije profesor Fiorenzo M a n c i n i ,
koji je nakon pozdrava upu}enih uzvanicima prezenti-
rao aktivnosti koje su se pod okriljem Akademije odvi-
jale u vremenu od posljednje proslave.

– 9. svibnja prof. ing. Salvatore P u g l i s i (sveu~ili{te
Bari) odr`ao je predavanje na temu “Aktualnosti o
ure|enju {umskih vodenih tokova”,

– 23. i 24. listopada u Vallombrosi odr`an je kongres:
“Kuda ide {umarstvo?”, osvrt na petogodi{njicu
drugog kongresa u Veneciji i perspektive za tre}i
kongres {umarstva 2008. godine,

– od 12. do 15. studenog Akademija je u suradnji s is-
tra`iva~kim centrom europske komisije organizira-
la kongres: “Monitorning and indicators of forest
biodiversity in Europe”,

– 24. studenog prezentiran je projekt: Istra`ivanje o
multifunkcionalnosti “zelenih sustava” u podru~ju
Toskane,

– pod pokroviteljstvom Akademije odr`an je studijski
seminar “Gospodarenje {umskim i vodnim resur-
sima”.

KNJIGE I ^ASOPISI



Tijekom 2004. godine odr`ane su sljede}e aktiv-
nosti:

– 5. velja~e odr`ana je komemoracija profesoru Um-
bertu B a g n a r e s i u , koji je preminuo u svibnju
2003. godine, 

– 11. o`ujka odr`an je kongres pod nazivom “Odr`i-
vo gospodarenje {umskim resursima u sredi{njoj
Italiji”,

– 2. travnja Akademija je sura|ivala u seminaru “Pri-
mjena novih metoda mjerenja u {umskom okru`ju”.

Posljednjih godina Akademija je pokrenula mnoge
istra`iva~ke aktivnosti, od kojih su u tijeku 2003. godi-
ne najva`niji:

– realizacija {umskih tipolo{kih karata provincija Te-
ramo, Aquila i Chieti, 

– dopunsko istra`ivanje za primjenu novih tehnologi-
ja u borbi protiv progresivne degradacije, 

– istra`ivanja “Gospodarenje po{umljenim povr{ina-
ma na Monti Ceceri” i “Realizacija pokusnih ploha
po predvi|enom planu podizanja kultura i o~uvanju
Monte Morella”.

U tijeku su realizacije sljede}ih projekata:

– studija “Uzgojni zahvati, kori{tenje {uma, ure|iva-
~ki planovi i znanstveni pristup u drevnim {umama
Nacionalnih parkova Cilento i Vallo di Diano”,

– istra`ivanje o utjecaju toplokrvne faune na {umsko
tlo u Nacionalnim parkovima, 

– procjena sposobnosti o~uvanja biolo{ke raznoliko-
sti prirodnih resursa u {umskoj proizvodnji, te za{ti-
ta tla na podru~ju Italije, 

– promatranje i statisti~ki prikaz selidbenih tokova
pti~ijih vrsta na Apeninima (za ra~un lova~ke fede-
racije),

– izrada regionalnih {umsko-vegetacijskih karata.

Tijekom 2003. godine Akademija je nastavila sa
izdavanjem Annala i ~asopisa L’Italia forestale e mon-
tana.

U o`ujku 2004. godine izdana je knjiga: “Panja~e –
uzgajanje, ure|ivanje i gospodarenje” autora Orazia
C i a n c i a i Susanne N o c c e n t i n i (700 stranica bo-
gatog sadr`aja).

Tijekom cijele godine biblioteka Akademije bila je
otvorena, dostupna gra|anima i s mogu}no{}u posud-
be knjiga.

Na kraju svog izlaganja, profesor M a n c i n i pod-
sjetio je na preminule ~lanove Akademije, te zahvalio
svim ~lanovima na dobroj suradnji. U posebnom osvr-
tu upozorio je na sve ve}u prisutnost divlja~i dvopap-
kara u ravnici i na brdima, te na {tete koje su sve ve}e
na poljoprivrednim i {umskim kulturama, o ~emu bi
struka trebala zauzeti stav, te ograni~iti divlja~ na opti-

malni broj. Nakon izlaganja, predsjednik je proglasio
otvorenom 53. godinu rada Akademije.

Maria Grazia M a m m u c c i n i : Multifunkcional-
nost {ume – novi programi istra`ivanja i inovacija

U uvodnom dijelu ovog op{irnog ~lanka, autorica
iznosi stav EU koji se o~ituje u tendenciji pove}anog
razvoja ruralnih sredina, ali se u sektoru poljoprivrede i
{umarstva aktivnosti sve vi{e svode na integraciju s
problematikom okoli{a i teritorija. Po mi{ljenju autori-
ce ruralni razvoj je nedjeljiv od multifunkcionalnih ka-
paciteta poljoprivrednih i {umskih resursa koji generi-
raju novu vitalnost, smanjuju}i depopulaciju pobolj{a-
vanjem kvalitete `ivota te u~vr{}uju vezu izme|u gra-
da i sela.

Na mnogim podru~jima pokrenuti su procesi, vrlo
kompleksni ali prihvatljivi, {to pokazuje primjer Tos-
kane. U planinskim zonama te`e je aktivirati lokal-
nu ekonomiju koja bi bila u stanju zadr`ati stanov-
ni{tvo i zaustaviti fenomen depopulacije. Tu se mul-
tifunkcionalnost mo`e ostvarivati samo putem odr-
`ive uporabe {ume, kao pokreta~a integriranog ru-
ralnog razvoja. Veliki utjecaj na lokalnu ekonomiju
ima tradicija, koja se o~ituje tipi~nim proizvodima, {to
ima utjecaj na {umske formacije koje nisu rezultat
prirodne dinamike, ve} odnosa “~ovjek-okoli{“. 

Do 60-ih godina pro{loga stolje}a brdske i planinske
zone bile su naseljene ruralnim stanovni{tvom, koje je
zbog vlastite egzistencije svojom aktivno{}u oblikovalo
krajolik (npr. kulture kestena zbog plodova).

Velik utjecaj na krajolik dogodio se dolaskom me-
hanizacije na ovo podru~je, a o~ituje se stvaranjem ve-
}ih homogenih povr{ina. Zbog manjeg antropolo{kog
utjecaja na {umu, a posebice na brdskom i planinskom
podru~ju, u tijeku je na nacionalnoj razini osjetno po-
ve}anje {umskih povr{ina kao posljedica prirodnog {i-
renja {ume na napu{tene poljoprivredne povr{ine i in-
tenzivnog po{umljavanja, kao i razlike izme|u kori{te-
nja drvne mase i prirasta.

Gospodarenje {umskim resursima nije samo
proizvodnja drvne mase i za{tita tla, ve} i za{tita krajo-
lika i biolo{ke raznolikosti, stvaranje povr{ina priklad-
nih za razvoj turizma, rekreacije, ambijentalne eduka-
cije te pozitivnog utjecaja na klimatske promjene (ap-
sorpcija CO2).

Ruralni razvoj brdskih planinskih terena uvjetovan
je strategijom integriranja {ume u socijalnu i ekonom-
sku strukturu lokalnih podru~ja, {to je bio osnovni sa-
dr`aj “II kongresa {umarstva za pobolj{anje i o~uvanje
talijanskih {uma”, koji je odr`an u Veneciji u lipnju
1998. godine, a potvr|en na sastanku u Vallombrosi
2003. godine.

Radi usugla{avanja suprotstavljenih strana, za{tite
resursa i ekonomskih interesa osnovno je: 
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– institucionalizirati strate{ke zadatke na svim razina-
ma radi definiranja i podupiranja adekvatnih progra-
ma, uz u~e{}e raznih javnih i privatnih subjekata,

– pro{iriti osnovu znanja o {umama i investirati u is-
tra`ivanja i inovacije, {to predstavlja osnovni ele-
ment za valorizaciju multifunkcionalnosti {ume.

Na razini EU aktualan je VI. okvirni program za
istra`ivanja i tehnolo{ki razvoj, {to predstavlja glavni
instrument financiranja i koordinacije kompetentnih
operatora. Program je postao operativan 1. sije~nja
2003. i ostaje na snazi do 2006. godine, a predvi|ena
sredstva iznose 11 285 milijuna eura. Iz tih sredstava
bit }e financiran 1341 projekt na temu {uma, a od toga
140 projekata predstavlja odnos {ume i okru`ja.

Na nacionalnoj razini u Italiji je u tijeku aktualizira-
nje “Nacionalnog istra`iva~kog programa” kojega fi-
nancira Ministarstvo poljoprivrede i {umarstva u surad-
nji s regionalnom administracijom. Osnovana su 72 is-
tra`iva~ka centra, koja uklju~uju vi{e od 100 institucija.

[umarska istra`ivanja odvijaju se u sklopu 9 sve-
u~ili{ta, 7 istra`iva~kih instituta i 5 eksperimentalnih
instituta. Osim ovih institucija na lokalnoj razini, pos-
toje ovla{tene javne strukture za promociju i {irenje
inovacija u {umskom sektoru. Tako je u tijeku 1999.
godine stvorena Regionalna agencija za razvoj i inova-
cije u {umarskoj i poljoprivrednoj grani (ARSIA), koja
aktivno sudjeluje u mnogim europskim projektima.
Glavne istra`iva~ke smjernice su:

– ure|ivanje i {umsko planiranje,
– odr`ivo {umsko gospodarenje i vrednovanje drveta, 
– proizvodnja drvne mase izvan {umskih kompleksa, 
– ure|enje vodenih tokova i za{tita voda,
– {umska patologija.

Istra`ivanja ne mogu imati izdvojenu ulogu, ve}
ona ~ine sastavni dio ekonomskih i socijalnih sustava,
bez kojih je nezamislivo realno upravljanje procesima
raznih podru~ja.

Iz broja 4. srpanj-kolovoz izdvajamo:

Fiorenzo M a n c i n i : Sje}anje na profesora Um-
berta B a g n a r e s i a

U prostorijama talijanske Akademije {umarskih
znanosti odr`ana je komemoracija profesoru Umbertu
B a g n a r e s i u , ~lanu Akademije i uglednom {umar-
skom znanstveniku (umro je 13. 5. 2003., o ~emu smo
pisali u broju 9/10, 2003. godine).

Komemoracija je odr`ana u nazo~nosti najeminent-
nijih {umarskih stru~njaka, predstavnika Sveu~ili{ta i
znanstvenih ustanova, ~lanova Akademije i obitelji po-
kojnog profesora. Komemoraciju je otvorio profesor
Fiorenzo M a n c i n i , predsjednik Akademije rije~ima: 

“Gospodo akademici, dragi kolege, gospo|e i gos-

podo, ovdje smo se okupili kako bismo se zajedno sje-

tili dragog prijatelja i istaknutog {umara koji nas je

prerano napustio….”

O `ivotu i radu profesora Umberta Bagnaresia go-
vorili su: 

– Alessandro Chiusoli profesor sveu~ili{ta u Bologni

– Orazio Ciancio profesor sveu~ili{ta u Firenci

– Fabio Clauser {umarski stru~njak

– Raffaello Giannini profesor sveu~ili{ta u Firenci

– Silvano Grazi docent na poljoprivrednom fakultetu
sveu~ili{ta u Firenci

– Gianfranco Minotta profesor sveu~ili{ta u Torinu

– grupa autora sa [umarskog eksperimentalnog insti-
tuta.

Bila su to izlaganja o `ivotu i radu istaknutog znan-
stvenika, njegovom bogatom stvarala~kom opusu ob-
javljenom u preko 300 publikacija. Bio je jedan od glav-
nih pokreta~a istra`ivanja u {umarstvu i znanstvenog
pristupa u rje{avanju problematike talijanskog {umar-
stva. U posljednjih 20 godina svoga `ivota uspje{no je
radio na izdavanju ~asopisa Monti e boschi te bio nje-
gov direktor. 

Talijanski {umari pamtit }e ga kao humanistu, ljubi-
telja prirode i velikog zagovornika svoje struke.

Lucio di C o s m o : Prilog poznavanju ekologije
tise (Taxus baccata L.)

Tisa se u Italiji pojavljuje uglavnom u malim izoli-
ranim skupinama u zoni bukve na svje`im ekspozicija-
ma. Ova vrsta se iz nepoznatih razloga nalazi u fazi ne-
stajanja, {to je bio povod za poduzimanje prou~avanja
va`nih ekolo{kih ~imbenika koji bi mogli limitirati ob-
novu vrste.

Po svom zemljopisnom rasprostranjenju C o p e
(1998. g.) opisuje 10 vrsta roda Taxus, koje su drvena-
ste ili grmolike te uglavnom dvodomne (osim vrste ca-
nadensis). Osim ovih 10 vrsta postoje i dva umjetna hi-
brida. Sve se one morfolo{ki vrlo malo razlikuju, tako
da neki autori navode “baccatu” kao jedinu veliku za-
jedni~ku vrstu.

U Europi T. baccata predstavlja jedinu vrstu {iro-
kog areala, od Portugala na zapadu do Bjelorusije,
Kavkaza i Irana na istoku, te od Afrike na jugu do
Skandinavije na sjeveru. Na sjeveru Europe raste na
morskoj razini, u Gr~koj na 2000 m n.v., a u Africi na
2500 m n.v.

Problem nestajanja tise u Italiji odnosi se na slabu
sposobnost klijanja sjemena iz nepoznatih razloga. In-
teres za opstanak ove vrste pove}an je, jer uz sve osta-
lo, tisa sadr`i antikancerogenu supstancu taksol.

Istra`ivani su odnosi koji povezuju sposobnost ob-
nove s fizi~kim i morfolo{kim obilje`jem stani{ta, na~i-
nom gospodarenja te dendrometrijskim parametrima
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populacije. Na kraju su obavljana istra`ivanja o u~inci-
ma brze ekspozicije u uvjetima jakog osvjetljenja na
zrele primjerke, radi ustanovljenja vegetativnog obnav-
ljanja. Istra`ivanja su obavljana u sredi{njim Apenini-
ma, na 12 populacija tise na nadmorskoj visini od 250
do 1650 m, unutar zone bukve i jele. Intenzitet obnove
vrste pra}en je tako, da su sve biljke svrstane u 4 visin-
ske skupine. Broj individua iz svake skupine pomno`en
je s prosje~nom visinom skupine, a zbroj tih umno`aka
daje “indeks obnove” u pokusnoj plohi. Ovi se podaci
dalje statisti~ki obra|uju (ponderirane vrijednosti po ha
za broj stabala, temeljnicu i drugo), te ustanovljuje ovis-
nost o nagibu, kiselosti tla, strukturi podloge i sl. Razli-
ka obnavljanja tise u sastojini nastaloj iz sjemena i pa-
nja~i obra|ena je pomo}u “U” testa (Mann-Withney).

Dobiveni podaci “indeksa obnove” omogu}uju
prou~avanje sljede}ih vrijednosti: 

– odnos obnove i morfolo{kih parametara stani{ta,
– odnos izme|u obnove i na~ina gospodarenja,
– odnos izme|u obnove i dendrometrijskih veli~ina,
– rast stabala vegetativnog podrijetla (panja~e),
– analiza debla na promatranim uzorcima.

Autor navodi da su ovo informacije prve faze istra`i-
vanja, te }e naknadno biti objavljeni kona~ni rezultati.

Veriano Vi d r i c h , Manfred B i r k e , Marco F r a n -
c i , Piero F u s i : Prilog o prisutnosti te{kih metala u
tlu i drvetu smreke uz cestu velikog prometa

Atmosfersko zaga|enje uzrokovano ispu{nim pli-
novima motornih vozila, predstavlja velik dio ukupnog
zaga|enja. Urbane zone i podru~ja oko frekventnih
prometnica posebno su ugro`eni. Te{ki metali: krom,
bakar, `eljezo i cink u malim su koli~inama stalno pri-
sutni, i to predstavlja normalnu situaciju. No, u pos-
ljednjim desetlje}ima ovi metali plus kadmij, mangan i
olovo, posti`u zabrinjavaju}i porast. Ovi metali dolaze
u biljke preko korijenovog sustava (floema i ksilema),

te iz atmosfere preko li{}a i kore. U ve}im koncentra-
cijama uzrokuju stres s negativnim posljedicama.

Obavljana su mnoga istra`ivanja radi prou~avanja
te{kih zaga|iva~a promatranjem njihove akumulacije
u godovima drvenastih biljaka. Zaga|enje u cestov-
nom prometu nije ograni~eno samo na produkte izga-
ranja pogonskog goriva, ve} mu treba dodati i ono koje
proizlazi iz ulja za podmazivanje, te ostaci od trenja
guma. Posebno mjesto zauzima zaga|enje u zimskim
mjesecima prouzrokovano posipanjem s protusmrza-
vaju}im solima. Kao primjer zaga|enja autor navodi
koncentraciju olova iznad oceana gdje nema zaga|e-
nja, koja iznosi 0,003 mikrograma na kubik zraka, dok
u podru~jima jakog zaga|enja ta koncentracija iznosi
2,9 mikrograma na kubik zraka, {to je 1000 puta vi{e.

Istra`ivanja su obavljena na drvetu smreke (Picea

abies Karst) pomo}u izvrtaka (izva|enih Presslerovim
svrdlom) du` ceste u Dolomitima s velikim prometom.
Uzeti su uzorci sa 10 stabala na visini od 160 cm, tri
uzorka sa svakog stabla u razmaku od 120 stupnjeva, 5
stabala uz rub ceste i 5 na udaljenosti od oko 50 m.
Prije izvr{ene analize izvrci su podijeljeni u razrede po
10 g (po~ev{i od kore). Ustanovljenje u~e{}a te{kih
metala (Cr, Zn, Cu, Fe, Mn, Pb) i makroelemenata (Na,
K, Mg i Ca) obavljeno je pomo}u analize pepela nakon
spaljivanja na 480 stupnjeva celzijusa. Tabli~no je pri-
kazano u~e{}e svakog pojedina~nog elementa u 10-go-
di{njim razdobljima po~ev{i od 1937. do 1996. g. uz
rub ceste i 50 m dalje.

Globalno gledaju}i, u~e{}e te{kih metala konstant-
no se pove}avalo, i to osjetno vi{e u posljednjem deset-
lje}u. Svi su podaci statisti~ki obra|eni i prikazani ta-
blicama. Paralelno s ovim istra`ivanjima obavljene su
analize uzoraka tla na raznim udaljenostima od ruba
ceste, gdje ~ista~i snijega na turbinu razbacuju snijeg s
ostacima protusmrzavaju}ih soli, {to }e biti obra|eno u
jednom od idu}ih brojeva ~asopisa.
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ALBERI E TERRITORIO
(novo izdanje ~asopisa Monti e boschi)

Iz broja 12 prosinac 2004. izdvajamo:

Marino B e r t a n : Nove povoljnosti razvoja
energije iz drvne mase

Pro{lo ljeto bilo je ispunjeno mnogobrojnim sastan-
cima i inicijativama na temu razvoja i promocije ener-
gije iz drveta. 

^asopis “Alberi e territorio” potvrdio je interes
stru~njaka i javnosti za ovu problematiku, prikazav{i
orginalni prikaz rada robusnih strojeva, koji su pred
o~ima mnogobrojnih gledatelja iverali drvni materijal

u Val Chisone u torinskim planinama. Istodobno su pri-
kazane mnogobrojne tehnologije za moderno gospoda-
renje {umama.

Specijalni ~asopis “Forlener 2004.” (Foresta-Leg-
no-Energia) potvr|uje organizaciju kongresa, stru~nih
ekskurzija i profesionalnih sastanaka predvi|enih za
jesen 2005. g. u Bielli.

Tako|er se predvi|a za regiju Lombardija u Milanu
kongres na temu bioenergije, s posebnim naglaskom na
biomasu kao idu}i izvor energije u EU. Ovom pove}a-
nom interesu za bioenergiju doprinijela su dva va`na



doga|aja: cijena sirove nafte popela se na 50 dolara po
barelu, te najava i pristup Rusije protokolu iz Kyota.

Prvi argument nesumnjivo signalizira da je svjetski
energetski sustav koncipiran na nafti i ostalim fosilnim
gorivima u ozbiljnoj krizi. Rezerve nafte po izjavama
meritornih eksperata kao {to je Jeremy Rifkin, male su
i kraj proizvodnje se brzo pribli`ava. Nova serija nu-
klearnih izvora energije ne predvi|a se zbog nepovolj-
nog javnog mi{ljenja, kako u razvijenim zemljama,
tako i u zemljama u razvoju.

Druga vijest koja je pobudila interes medija je odlu-
ka ruske vlade da prihvati protokol iz Kyota, koji, kako
je poznato predvi|a smanjenje emitiranje stakleni~kih
plinova u 2012. godina za 5,2 % u odnosu na 1990.
Ovaj izbor ruske vlade nesumnjivo predstavlja velik
pritisak na aktualnu vladu Busha, jer je nestao jedan od
glavnih argumenata opravdanja za odbijanje pristupa-
nja sporazumu koji je potpisan jo{ 1997. g. Protokol iz
Kyota, kako navodi Antonio Cianciullo u knjizi “Veli-
ka toplina”, iako jo{ parcijalno utje~e na uzroke kli-
matskih pojava, predstavlja prekretnicu iz tri razloga: 

– smanjenje emisije zaga|iva~kih plinova za razvije-
ne zemlje i zadr`avanje reducirane emisije kod ze-
malja u razvoju, 

– protkol aktivira tehnolo{ki razvoj, ja~aju}i tr`i{te
zdrave energije i odre|uje cijenu zaga|enja, 

– protokol znakovito doprinosi stvaranju me|unarod-
nog prava za obranu atmosfere i ostalih zajedni~kih
vrijednosti ambijenta. 

Zbog visoke cijene nafte te otvorenog puta za pri-
mjenu protokola, pove}ava se interes za obnovljive iz-
vore energije. Primjena tehnologije koja proizvodi
energiju iz ~istih izvora je sve u~estalija. Daljnji razvoj
ovih promjena treba pratiti i adekvatno, odr`ivo
gospodarenje biolo{kim resursima.

Elisabetta F a l l e r i : Rastu “mjese~eva stabla”
U okviru obavljenih pokusa prilikom svemirskih

putovanja, istra`ivan je utjecaj tog ambijenata na bio-
logiju sjemena. Pokusi, u sklopu programa NASA, od-
nosili su se na o~uvanje, klijavost, metabolizam, ori-
jentaciju i proizvodnju sjemena.

Svemirske letjelice s posadom kretale su se na visini
od 192 do 576 km od povr{ine zemlje. Na toj visini gra-
vitacija jo{ iznosi oko 90 % od svoje snage, ali se letjeli-
ca koja kru`i oko zemlje nalazi u stanju slobodnog
pada, te u njenoj unutra{njosti vlada mikrogravitacija.

Ova mikrogravitacija stvara oko sjemenke zonu
staja}eg, teku}eg i plinovitog sloja, te da bi se sjemen-
ke razvile, potrebna je savr{ena ventilacija radi osigu-
ranja sinteze ugljikohidrata potrebnih za razvoj embri-
ja. Zbog nepostoje}e gravitacije, korijen u po~etku ras-
te u smjeru orijentacije koju je imao u stanju embrija, a
zatim u slu~ajnom smjeru. Te`ina suhe sjemenke pro-
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izvedene u svemiru je ni`a u donosu na uzorak uzgojen
na zemlji, a rezervne supstance su promijenjene. O~u-
vanje sjemenki tijekom svemirskog leta ovisi o kisiku i
vla`nosti koje nepovoljno djeluju na njihovu vitalnost.

Tijekom 1971. g. 500 sjemenki javora, bora, jele i
sekvoje bili su u orbiti oko mjeseca na Apollu 14 u du-
`em razdoblju. Nakon toga su na zemlji proklijali i po-
sa|eni su na 34 lokacije u SAD-u. Nazvani su “mjese-
~eva stabla”.

Danas, 30 godina poslije, ta su stabla u potpunosti
jednaka onima koja potje~u od kontrolnog sjemena na
zemlji. Va`nost ovih pokusa je velika, jer sjeme ima
klju~nu ulogu u specifi~nim uvjetima boravka ljudskih
bi}a u svemiru i predvi|ena su naknadna istra`ivanja
ovog utjecaja mikrogravitacije na biologiju sjemena. 

Giacomo G r a s s i : Za{to stabla ne dodiruju nebo?

Mnoge stare kulture, kao npr. Kelti i Indiosi zami-
{ljali su da su stabla stupovi neba, te da istovremeno
pripadaju svijetu neba i zemlje. Svatko tko je hodao
{umom sekvoje mora osje}ati divljenje i po{tovanje
zbog ~udesnog uzdizanja stabala prema nebu. No, ipak
stabla ne dopiru do neba, ve} se zaustavljaju prije, {to
pred nas postavlja pitanje: za{to? O uzrocima za{to
stabla ne rastu dalje postoje mnoge hipoteze, koje se
uglavnom zasnivaju na mehani~kim i hidrauli~kim
ograni~enjima.

Sve bi ostalo na pretpostavkama da nedavna istra`i-
vanja objavljena u ~asopisu “Nature” (K o c h i dr.

Jedno do mjese~evih stabala posa|eno
prije 30 g.



2004. g., vol. 428, 851–854) nisu objavila {to se doga-
|a u vrhovima sekvoja (Sequoia sempervirens), najvi-
{ih stabala u vla`nim umjerenim podru~jima Kalifor-
nije. Tu i danas raste najvi{e stablo na svijetu, visoko
113 m. Izuzetan rast sekvoja po mi{ljenju autora je
konkurencija u borbi za svijetlo. Stablima ne nedostaje
ni{ta, ali jedini na~in da pre`ive je da rastu {to vi{e od
svojih susjeda, no, ipak se u odre|enom trenutku zaus-
tavljaju: za{to?

Rezultati istra`ivanja pokazali su da unato~ obilju
vode u tim uvjetima, glavno ograni~enje rasta u visinu
je opskrba vodom vrha stabla. Mehanizmi najvi{ih lis-
tova stabla su kompleksni i nije ih lako shvatiti. Do-
voljno je zamisliti da je potrebno 24 dana da voda koju
je apsorbirao korijen do|e do vrha stabla. ^injenica je
da najvi{i dijelovi stabla primaju premalo vode inicira-
ju}i cijelu seriju fiziolo{kih mehanizama (zatvaranje
pu~i, formiranje malih i gustih listova) koji reduciraju
fotosintezu i zatim mogu}nosti daljnjeg rasta.

Istra`ivanja se zaklju~uju s hipotezom da maksi-
malna visina stabala mo`e biti malo vi{a od postoje}e
(113 m) tj. 122 do 130 m, kako je to zabilje`eno u pro-
{losti, ali ne i dokazano. Kako takva stabla `ive vi{e od

2000. g. i rastu jo{ uvijek prosje~no 25 cm na godinu,
na{im unucima ostaje da doka`u vrijednost tih pretpo-
stavki, zaklju~uje autor.

U prilogu ovog ~lanka nalazi se intervju s profeso-
rom Federicom M a g n a n i , ekspertom za hidrauliku
stabala (sveu~ili{te Bologna), koji u vezi gornjeg ~lan-
ka daje sljede}e obja{njenje:

“Nije dosta da postoje neki resursi, kako se to ~esto
doga|a, ali ih je te{ko transportirati tamo gdje treba. Od
korijena do li{}a, kroz snopove mikroskopskih cijevi
provodnica vode, stablo koriste}i veliku koheziju koja
vlada me|u ~esticama molekula vode, vu~e pravi lanac
vode duga~ak koliko je duga~ko stablo. [to je stablo
vi{e, vi{e snage treba li{}u da povu~e vodu iz korijena i
zemlje. Zamislimo kolika treba snaga za povla~enje
lanca dugog 100 m. Osim toga treba dodati veliki otpor
koji svladava voda u svom kretanju kroz provodni sus-
tav stabla. Usporedbe radi, poku{ajte usisati vodu kroz
cijev dugu 3 m. Iz tih razloga li{}e vrhova zelenih divo-
va mora maksimalno ograni~iti potro{nju vode, a bez
vode nema `ivotnih procesa ni daljnjeg rasta”.

Frane Grospi}
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SASTANAK GENERACIJE [UMARA UPISANIH 1947. GODINE

Dana 11. listopada 2004. godine
odr`an je u Hrvatskome {umarskom
dru{tvu susret {umara upisanih
1947. godine. Te poslijeratne godi-
ne bio je velik priliv na [umarski
odjel Poljoprivredo-{umarskoga fa-
kulteta u Zagrebu. Tada jo{ nisu bili
osnovani {umarski fakulteti i Lju-
bljani, Sarajevu i Skoplju, postojao
je samo Zemunski, pa su svi zainte-
resirani za {umarstvo iz Slovenije,
Bosne i Hercegovine i Makedonije
odlazili na studij u Zagreb ili Ze-
mun. Te godine upisalo se na bio-
lo{ki i tehni~ki smjer oko 180 kan-
didata. Podjela u smjerove zapo~ela
je 1946. g. i bila je to prva podjela
studija na {umare i prera|iva~e dr-
va, koja je do danas prerasla u [u-
marski i Drvno tehnolo{ki odjel [u-
marskoga fakulteta Sveu~ili{ta u
Zagrebu.

IZ HRVATSKOGA [UMARSKOG DRU[TVA

Generacija upisanih 1947. Slijeva na desno u prvom redu sjede: Prpi}, Mer~un-Fajdiga,
drugi red sjede: Ke~a, Leko, Tomi~i}, Bevanda, Vinceti}, Toma{evi}, Husnjak, Furlan-
Uidl, Ajbek, [ari}-Vujasinovi}, Vinceti}-Ivan~i}, tre}i red stoje: Krnjak, Bilad`i}, Cviti},
Petri}, Sabadi, Galovi}, Pojbi}, @upan, Pupa~i}, Mihel~i}, Glezinger, [pe~i}.


